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Kina přilákala rekordních 
sedm milionů diváků

Česká kina pokračují ve 
snové sezoně. V prvním 
pololetí přišlo do kin přes 
sedm milionů diváků, což 
představuje meziroční 
nárůst o dvanáct procent 
a nejlepší výsledek od roku 
1993. Bodovaly i české 
snímky – Lída Baarová na 
prvním a Teorie tygra na 
třetím místě. str. 5

Unipetrol zachraňují 
peníze od pojišťoven
Unipetrol se do plného 
provozu vrátí nejdříve v po-
sledním čtvrtletí. Do té doby 
se bude potýkat s nízkými 
tržbami. Propad zisku, který 
v prvním pololetí klesl mezi-
ročně skoro o 40 procent na 
tři miliardy korun, Unipet-
rolu postupně vykompenzu-
jí platby od pojišťoven. str. 7

Řecko odsoudilo 
turecké vojáky
Řecký soud uložil osmi 
tureckým vojákům, kteří 
uprchli po nezdařeném 
puči na území Řecka, 
dvouměsíční vězení s tří-
letým odkladem. Vojáci 
požádali o azyl. str. 8
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motýli ve skleníku 
beze skla
V Česku je první motýlárium, 
návštěvníkům neukazuje 
tropické motýly, ale místní 
druhy.

páteční téma

str. 10–11

konopná 
expanze
Česká lékárna s konopím 
zahájila tažení do USA. 
První obchod na Floridě 
vzbudil velkou pozornost.

byznys

str. 4
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žížala:

Sobotku zaskočil dotaz v ang-
ličtině, s překladem otázky mu 
musel pomoci Fico, v odpověď 
@SlavekSobotka uvedl: „a jem 
veri optymystik“

twitter.com/e15news

stát se chce 
zbavit kapsche

Jako žába na prameni sedí rakouská společnost 
kapsch na českých dálnicích. Ministerstvo dopravy 

proto říká: Dost. Kapsch by totiž podle platné 
smlouvy měl stavět další a další mýtné brány, 

čímž významně omezuje možnost, aby se do 
správy mýta zapojila jiná firma. smlouva 

se proto musí změnit. To ale 
nebude zadarmo. Úřad ministra 

Dana Ťoka předpokládá, že 
„odstupné“ vyšplhá do 

desítek milionů korun. 
 UDálosti / str. 2
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Pirát dopaden
Poláci před pár dny chytili největšího interne-
tového piráta světa. Majitel serveru KickassT-
orrents, Ukrajinec Artem Vaulin, prý americké 
kulturní produkci způsobil škody přesahující 
miliardu dolarů. Pro obyčejného člověka z toho 
plynou dvě zásadní informace – další Ukrajinec 
má zruinovaný život (byť si za to může sám) a na 
doménu kat.cr se teď nějakou dobu nepůjde při-
hlásit (a proto se začne opět používat Pirate Bay). 

Slevomat včera začal nabízet možnost projít si 
školením, jak správně chytat pokémony. Než si 
začnete klepat na hlavu, co je to zase za blbost, 
je třeba připomenout, že do prodeje šlo jen deset 
voucherů a veškerý výtěžek firma pošle Unicefu 
na pomoc dětem v nouzi. Zbývá jen dodat, že 
cena jednoho voucheru činila pouhých 149 ko-
run, a tak si toho děti v Unicefu asi moc neužijí. 
Teprve teď můžete s klepáním na hlavu začít.

Soudruzi z Číny nasadili v boji proti dopingu 
svých olympijských atletů těžký kalibr. Cvičen-
cům před nástupem do letadla mířícího do Ria 
národní sportovní komise naservíruje písemku.  
Kdo ji nenapíše alespoň na 80 procent, nepojede. 
„Čína proti dopingu bojuje a máme k němu nulo-
vou toleranci. Proto chceme dát najevo, že nám 
záleží na fair play a zdraví sportovců,“ proniklo 
do médií prohlášení nejmenovaného pohlavára. 
Chvíli nato pak prolétla zpráva o tom, že ruským 
atletům nevyšla sportovní arbitráž týkající se 
účasti v Riu. Asi to musela být těžká písemka.

n Desítky milionů bude 
stát muset zaplatit jako 
kompenzaci rakouské 
firmě. 

Jan Šindelář

Ministerstvo dopravy řeší 
zásadní problém ve vztahu 
k mýtnému. Smluvní nárok fir-
my Kapsch na výstavbu mýta 
na budoucích dálnicích se 
ukazuje jako zásadní překážka 
pro vypsání nového otevře-
ného mýtného tendru. Píše se 
to v materiálu ministerstva 
dopravy pro příští zasedání 
vlády, který má E15 k dispozici. 

„Ten dodatek musíme zrušit,“ 
řekl E15 ministr Dan Ťok. Jenže 
to nebude zadarmo. Starý doda-
tek lze zrušit jedině dodatkem 
novým, o kterém obě strany 
právě jednají. Součástí ujedná-
ní bude i kompenzace, jejíž výše 
není zatím jasná. Podle Ťoka 
půjde o desítky milionů. „O no-
vých podmínkách jednáme,“ 
uvedl bez podrobností mluvčí 
Kapsche David Šimoník. 

Kapsch má dosud právo 
na instalaci své mýtné tech-
nologie na všechny budoucí 
dálnice, které získají stavební 
povolení do konce roku 2017. 
To by se mohlo týkat například 
dálnice D11, D35 či D3. Nej-

zazší časová hranice přitom 
není stanovena, což by ztížilo 
případný nástup konkurentů 
Kapsche. Nově by se měl nárok 

týkat pouze dálnic dokonče-
ných do Silvestra 2019, a to 
jen v případě, že o instalaci 
mýtných bran stát požádá. 

Zmíněný nárok zajistil firmě 
koncem roku 2007 dodatkem 

tehdejší ministr Aleš Řebíček, 
šlo o kompenzaci za to, že stát 
tehdy oproti plánům výrazně 
nerozšířil mýtný systém na 
silnice první třídy, čímž firmu 
připravil o část byznysu. 

Vyčištění stolu od právní 
zátěže minulosti je ale jen jed-
nou ze čtyř hlavních součástí 
nového dodatku, který umožní 
Kapschi provozovat mýtné bez 
soutěže až do konce roku 2019. 
Nový dodatek by měl zároveň 
upravit předání systému, dat 
a potřebného know-how pří-
padnému novému dodavateli. 
Kapsch bude muset například 
svého nástupce vyškolit. 

Ťok chce zároveň na příští tři 
roky vyjednat s Kapschem sle-
vu kolem 400 milionů z plateb 
za obsluhu mýta, které dnes 
činí zhruba dvě miliardy ročně. 
Kapsch sdělil, že je ochoten 
slevit o desítky procent. 

Ťok se chce vyplatit 
z dodatku s Kapschem

Protagonisté dne

Jiří stabla

šéfcarun pharmacy

Jozef sinčáK

šéf čsa

Michael corbat

šéf citigroup

Zisk sítě lékáren s konopnými 
výrobky raketově roste. Loni utržil 
devět milionů korun, letos odhaduje 
zisk v řádu desítek milionů korun. 
str. 4

ČSA se po loňském obratu daří 
zlepšovat výsledky. Provozní zisk 
za první pololetí činil 48 milionů 
oproti loňské ztrátě 154 milionů. 
str. 5

Čtvrtletní zisk banky propadl 
bezmála o pětinu, Citi tak oznámila 
nejsilnější propad zisku mezi 
hlavními zámořskými bankami. 

str. 6

Před vypsáním tendru na dodavatele mýtného musejí politici vyřešit 
klíčovou otázku: na kolika kilometrech komunikací se bude platit. 
Z analýzy MD vyplývá, že se mýtné vyplatí jen na dálnicích a menší části 
silnic I. třídy. Zpoplatněná síť by se tak mohla rozšířit z dnešních 1400 
kilometrů na dvojnásobek. Do ekonomiky ale vstupuje politika, neboť 
kraje chtějí mít možnost vybírat i na silnicích II. a III. třídy. To by bylo ale 
podle analýzy ztrátové a není jasné, kdo by ztráty platil.

Zpoplatněná síť 
se rozšíří

Zápisník  
Marka Schwarzmanna

„Jsme připraveni 
najít co nejvýhodnější 
řešení pro stát,“ 
uvedl bez dalších 
podrobností tiskový 
mluvčí Kapsche David 
Šimoník. 

národní paMátKový ústav na prázdniny pro veřejnost zpřístupňuje středověkou věž Jakobínka 
v Rožmberku nad Vltavou. Památkáři věž od října minulého roku opravují. 

Jakobínka Pod lešením
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Hnutí ANO reorganizaci po-
licie zpolitizovalo a udělalo 
si z ní součást předvolební 
kampaně. Postup koaličních 
partnerů prý byl chybný. 
Uvedl v pořadu Blesk.cz 
předseda vlády Bohuslav 
Sobotka.

Debata o přebudování 
policejních struktur se 
podle Sobotky vedla řadu let 
a výsledek tak není překva-
pivý. „Musíme rozlišovat 
realitu a virtuální realitu. Ta 
virtuální říkala, že odejde 
několik set policistů. Podle 
policejního prezidenta jich je 
jenom šest. Nejsou to řadoví 
policisté ani vyšetřovatelé 
konkrétních kauz,“ uvedl 
předseda vlády v interneto-
vém pořadu. 

Sobotka zároveň vyvrátil 
předchozí informace o tom, že 
by své další působení ve funk-

ci předsedy ČSSD spojoval 
s výsledkem nadcházejících 
krajských voleb. Příští rok na 
ni bude znovu kandidovat. 
„Jsem připraven vést soci-
ální demokracii do voleb do 
Poslanecké sněmovny,“ řekl 
premiér. 

Šéf kabinetu odmítl 
úvahy o odchodu Česka 
z Evropské unie, ta by se 
ale podle Sobotky měla 
změnit. „Trochu se vychýlil 
vliv jednotlivých institu-
cí. Fakticky se posílil vliv 
Evropského parlamentu 
a komise, oslabila se rada, 
která má vazbu na realitu 
v jednotlivých zemích. To je 
chyba,“ řekl premiér. 

Rozhovor se dotkl i boje 
proti terorismu. „Klíčové je 
bojovat s radikály. Západní 
země by měly zasáhnout 
proti muslimským duchov-
ním, kteří radikalizují a šíří 
nenávistné představy, které 
jsou v rozporu s evrop-
ským řádem a standardem. 
Ti by měli být vyhoštěni 
ze země,“ uvedl Sobotka 
v pořadu Blesk.cz. /paj/ 
náZory str. 12 více E15.cz

sobotka: policii ublížilo 
více hnutí ano než 
reorganizace 
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ČOI bude moci používat 
skrytou identitu 
Inspektoři České obchod-
ní inspekce by mohli 
mít možnost vstupovat 
do uzamčených prostor 
podnikatele, například 
při podezření z prodeje 
padělků. Novela zákona 
od ministerstva průmyslu 
a obchodu také zajišťuje 
inspektorům anonymitu 
a ochranu jejich osobních 
údajů například při před-
váděcích akcích. 

EK povolila Česku fond 
pro zemědělce 
Evropská komise povolila 
Česku fond těžko pojisti-
telných rizik. Budou do něj 
přispívat jedna ku jedné 
zemědělci a stát, v případě 
nadměrných srážek nebo 
sucha z něj budou zeměděl-
ci čerpat peníze. Pokud se 
peníze ve fondu vyčerpají, 
bude moci stát navíc při-
spět obnosem, který do něj 
zemědělci dali v posledních 
letech. /čtk/

Krátce

Jan Pavec

Stovku nových skládacích 
detektorů min od rakouské-
ho výrobce Schiebel dosta-
nou čeští vojáci. Nahradit 
mají zastaralé minohledač-
ky polské výroby ze sedm-
desátých a osmdesátých let. 
Nové minohledačky vyjdou 
českou armádu na 11,6 mili-
onu korun. 

Detektory dostanou 
ženijní a mechanizované 
jednotky, využít je ale mo-
hou i potápěči pod vodou. 
Nejdůležitější ovšem je, 
že proti starým polským 
hledačkám W3P a W4P 

dokážou najít miny obsa-
hující minimální množství 
kovu. 

Moderní detektory jsou 
celkově vhodnější pro zahra-
niční mise, jsou lehčí, dají 
se složit a nosit na opasku. 
„Tyto detektory používá 
například kontingent 
nasazený v rámci operace 
Resolute Support na letišti 
Bagrám v Afghánistánu,“ 
napsal deníku E15 tiskový 
mluvčí Generálního štábu 
Jan Šulc. Armáda využívala 
polské hledačky min od 
sedmdesátých let minulého 
století a už teď jsou k vidění 
v expozici muzea. 

armáda dostane 
nové minohledačky

n Policie od roku 2012 
sháněla v zahrani-
čí důkazy o tom, že 
letouny CASA měla 
armáda koupit draho. 

Pavel Otto

Přes čtyři roky čekají exminis-
tryně obrany Vlasta Parkano-
vá a bývalý šéf sekce vyzbro-
jování Jiří Staněk na zahájení 
soudního procesu, který má 
v kauze údajně předraženého 
nákupu letounů CASA roz-
hodnout o jejich osvobození 
či trestu. Průtahy zavinila 
policie a dozorující státní 
zástupce Jan Kořán, kterým 
se nedařilo sehnat pádné 
důkazy. Podle dostupných 
informací je nemají dodnes. 
To by vysvětlovalo, proč Ko-
řán tři čtvrtě roku váhal, než 
v prosinci navrhl obžalobu.

v kauze letadel casa 
chybějí pádné důkazy

Vlasta Parkanová a její bývalý podřízený měli státu způsobit škodu 
818,8 milionu korun tím, že si nenechali vypracovat cenový posudek. 
Podle obžaloby se tak dopustili porušování povinností při správě 
cizího majetku a zneužívání pravomoci veřejného činitele. Bývalou 
šéfku rezortu obrany a poslankyni stála kauza politickou kariéru.

Z čeho je exministryně 
obžalovaná

Kdy začne řízení před 
Obvodním soudem pro Prahu 
6, kde spis leží, nelze odhad-
nout. Soudkyně Marketá 
Binderová je nemocná. 
Navíc musí prostudovat stoh 
dokumentů čítající dvacet 
tisíc stran. Binderová je 
druhá soudkyně, která případ 
odmítla řešit. Před týdnem 
musela ustoupit rozhodnutí 
nadřízených.

Orgány činné v trestním 
řízení se na začátku tvářily 
sebevědomě. Parkanovou se 
Staňkem obvinily v červnu 

2012, tehdejší poslankyni 
TOP 09 následně vydala 
dolní komora parlamentu 
ke stíhání. Důkazy sháněl 
Kořán ve Španělsku, kde sídlí 
společnost CASA, a dalších 
zemích, jejichž armády stroje 
C-295 rovněž koupily. Každý 
stát si však podobně složitou 
techniku objednává v odlišné 
specifikaci a lze tedy srovná-
vat jen ceny „holých“ letounů. 
Ty tvoří zhruba dvě třetiny 
celé hodnoty kontraktů. 
Zbytek připadá na avionické, 
ochranné a další systémy.

arMáda ModErniZuJE výbavu. nové minohledačky ra-
kouské výroby nahradí muzejní kousky užívané českou armádou.
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n Firma Carun Phar-
macy se rozhodla 
rozšířit svých čtrnáct 
franšíz z tuzemska 
do zahraničí. Loni 
zahájila expanzi své 
sítě konopných léká-
ren do Velké Británie 
a Polska. Letos pokra-
čuje ve svém tažení po 
Spojených státech.

David Vagaday

Panama City Beach na 
Floridě, New York a texaský 
Dallas. Do těchto destinací 
chce česká společnost Carun 
Pharmacy rozšířit své pů-
sobení. První obchod začala 
budovat na Floridě. „Oteví-
ráme tam první konopnou 
lékárnu ve Spojených státech, 
kam již nyní exportujeme 
naše výrobky. Pokud se 
osvědčí, chtěli bychom ještě 
letos stihnout otevřít další 
prodejny například v New 
Yorku či Dallasu. Míříme ale 
i do Číny,“ potvrdil serveru 

E15.cz šéf společnosti Carun 
Pharmacy Jiří Stabla. 

Na Floridě, stejně jako 
v jiných případech, bude lé-
kárna fungovat jako franšíza. 
V Panama City Beach sídlí 
ve velkém obchodním centru 
a vede ji místní stavební 
podnikatel českého původu 
Patrik Bortl. O zákaz-
níky zřejmě nebude 
mít téměř hotová 
prodejna nouzi. 
Její výlohy 
totiž zdobí logo 
z charakteris-
tických lístků 
z konopí, což 
přitahuje pozor-
nost. „Mít na ob-
chodě namalované 
lístky konopí je sku-
tečně v Americe neobvyklé. 
Pozornost to ale budí také 
jinde ve světě a samozřejmě 
i u nás,“ vysvětlil Stabla. 

Podle reportáže televi-
ze News Channel 7 se lidé 
u prodejny fotí a vyptávají 
se. „Jsou zvědaví, a tak jim 
říkáme pravdu,“ uvedl v re-
portáži Patrik Bortl. Míněnou 
pravdou je, že své masti nebo 

oleje Carun vyrábí na bázi 
technického konopí, v němž 
je potlačená psychoaktivní 
látka THC, takže jeho prodej 
je zcela legální. Z jiného 
druhu konopí pak vznikají 
takzvané měkké drogy ma-
rihuana nebo hašiš. Obchod 
měl podle Stably už fungovat, 

ale jeho otevření 
zbrzdila byrokra-

cie při dovozu. 
„Jsou tam 
kvůli konopí 
přísnější pra-
vidla, z čehož 
vyplývá více 
papírová-

ní. Otevřít 
bychom měli 

v srpnu,“ dodal 
ředitel Carun Phar-

macy. Floridskou provo-
zovnu podle něj tvoří obchod 
a velký sklad. Investice do 
rekonstrukce a vybavení, 
kterou platí franšízant, se 
pohybuje v řádu desítek tisíc 
dolarů. Firma v Česku vyrábí 
konopnou kosmetiku a potra-
viny. Na tuzemském trhu má 
formou franšízy čtrnáct ob-
chodů a loni zahájila expanzi 

Česká lékárna s konopím  
budí rozruch na Floridě

Carun Pharmacy  
pomáhá s rozjezdem. 

Franšízant za to zaplatí

300
tisíc korun. Zakladatel  

pak vydělává  
na maržích.

Podnikání Carun Pharmacy 
raketově rostě. V roce 2014, 
tedy ještě před průnikem 
do zahraničí, vykázala firma 
tržby přes devět milionů 
korun a čistý zisk 3,7 milionu 
korun. Loňské tržby Jiří Stabla 
sice neupřesnil, podle něj se 
však pohybovaly už v řádech 
desítek milionů korun. 
Firma vydělává na maržích 
z prodeje svých produktů. Od 
franšízantů vybírá tři sta tisíc 
korun, za něž poskytne zboží, 
školení a pomáhá s rozjezdem 
obchodu. Carun Pharmacy sídlí 
v Brně, třiatřicetiletý Jiří Stabla 
v ní drží podíl 35 procent, 
zbytek mají podnikatelé Jiří Vlk 
a Radek Staněk.

Tržby v řádech  
desítek milionů korun

Americký výrobce luxusních 
elektrických automobilů Tesla 
Motors hodlá expandovat do 
solárních systémů a sdílení 
vozidel. V příštím roce chce 
představit elektrická nákladní 
auta a autobusy. Počítá s tím 
hlavní plán, který představil 
zakladatel a generální ředitel 
firmy Elon Musk. Tesla teď 
vyrábí luxusní elektrický sedan 
Model S a luxusní crossover 
Model X. Příští rok chce na 
trh uvést cenově dostupnější 
vozidlo Model 3.

Musk chystá  
elektrické náklaďáky

do zahraničí. Jedna pobočka 
funguje v Londýně a sedm 
v Polsku. Kromě USA brzy 
přibude Slovensko a v plánu 
je i Německo. Značka chce dál 
posilovat i na trzích, kde už 
má zastoupení.

Budvar do roku 2020 
investuje 1,5 miliardy
Na skutečnost, že se 
výstav přiblížil výrob-
ním hranicím, reaguje 
státní podnik Budějovický 
Budvar tím, že do roku 
2020 investuje 1,5 miliardy 
korun. Pivovar loni prodal 
více než 1,6 milionu hekto-
litrů piva, nejvíce v his-
torii. Za deset let zvýšil 
výstav o 39 procent.

Lamě Energy se tržby 
propadly o třetinu
Energetickému holdingu 
Lama Energy Group loni 
v Česku poklesly tržby 
z 28,1 na 18,1 miliardy 
korun. Pokles představu-
je 35,5 procenta a podle 
firmy za něj může strmý 
pokles cen ropy a zemního 
plynu. 

Poblíž Pavlova  
rostou dvě nové haly
V nové průmyslové zóně 
Park Prague Airport II 
poblíž Pavlova budou na 
podzim dokončeny dvě 
nové haly. Jednu si prona-
jme logistická společnost 
DSV, druhou staví deve-
loper Panattoni Europe 
bez předem sjednaného 
nájemce. /čtk/

Krátce

n Šest vozů současně 
může dobíjet „su-
percharger“, první 
rychlonabíjecí stanice 
Tesly v Česku. Druhá 
stanice má následovat 
v nejbližší době. 

David Bureš, auto.cz 

Ke své globální síti rychlo-
nabíječek připojila americká 
automobilka Tesla stanici 
u Humpolce, nedaleko od 
dálnice D1. Dobití akumulá-
torů vozů Tesla na osmdesát 
procent hodnoty zabere 
zhruba třicet minut.

Elektromobily Tesla 
dobíjejí energii u Humpolce

TankujE. Dobití akumulátorů na plnou hodnotu zabere u nového 
superchargeru jen pár desítek minut. 
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E.ON jako hlavní investor 
a provozovatel je přesvěd-
čen, že zvolil strategickou 
pozici. Stanice leží na obou-
stranném sjezdu z dálnice 
D1 a na křížení se silnicí 
Havlíčkův Brod, Humpolec, 
Pelhřimov a České Budějovi-
ce. Firma chce sítí rychlodo-
bíjecích stanic pokýt hlavní 
dálniční tahy v Česku nej-
později do konce roku 2017.

Rychlonabíjecí stanice se 
šesti přípojkami s nepřetr-
žitým provozem má kvalitní 
zázemí. Tesla ostatně ve svě-
tě staví své superchargery 
tam, kde má posádka během 
nabíjení svého elektromobi-
lu co dělat.



n Za úspěchem kin 
v prvním pololetí 
stojí dobré výsledky 
českých filmů Lída 
Baarová a Teorie 
tygra.

Stanislav Šulc
 

Česká kina pokračují ve sno-
vé sezoně. Po velmi dobrých 
výsledcích prvního kvartálu 
trend potvrdila i čísla kino-
průmyslu za první pololetí. 
Podle dat Unie filmových dis-
tributorů přišlo do kin více 
než sedm milionů diváků, což 
představuje meziroční nárůst 
o dvanáct procent a nejlepší 
výsledek od roku 1993. Mezi 
třemi nejnavštěvovanějšími 
filmy se objevily hned dva 
české snímky – Lída Baarová 
na prvním a Teorie tygra na 
třetím místě. 

„Mezi ně se vklínil komik-
sový Deadpool. Všechny tři 
filmy uvedla do kin společ-
nost CinemArt, která tak na-
dále dominuje mezi filmový-
mi distributory s podílem na 

trhu 40,1 procenta,“ potvrdil 
Petr Slavík ze CinemArtu.

České filmy se v letošním 
roce  vrátily k výraznějšímu 
podílu na celkových tržbách 
kin. V první pětce se umístily 
čtyři tuzemské tituly. „Na 

české filmy přišlo za první 
pololetí letošního roku  
o 714 tisíc diváků více než 
za stejné období loňského 
roku,“ zdůraznil Aleš Danie-
lis ze CinemArtu.

Rostoucí trend vedle počtu 
diváků zaznamenaly i tržby, 
které se v polovině roku 
přiblížily miliardě korun. 
Loňský rekordní příjem kin 

se přitom za dvanáct měsíců 
dostal k hranici 1,7 miliardy 
korun. Letos by tak kina 
měla opět prožít nejlepší 
rok historie, což naznačuje 
i seznam očekávaných hitů 
druhé poloviny roku s novým 
snímkem Star Wars v čele 
žebříčku nejočekávanějších 
hitů. Zároveň se však distri-
butorům a provozovatelům 
kin zvyšují náklady, neboť 
meziročně vzrostl počet 
představení o procento na 
227 tisíc.

V klání distribučních spo-
lečností se na druhém místě 
znovu objevil Falcon, který 
vydělává především na 
uvádění velkých hitů studia 
Walt Disney (Zootropolis, 
Captain America, Kniha 
džunglí). Na třetí místo se 
dostal Bontonfilm, kterému 
se vyplatila sázka na zimní 
komedii Vojtěcha Kotka 
Padesátka. Ta sice měla pre-
miéru na konci roku 2015, 
ale většinu z tržeb utržil 
snímek v letošním kalen-
dářním roce, a to více než  
37 milionů z celkových  
56 milionů.
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n Národní letecký 
dopravce na svých 
linkách přepravil za 
první pololetí přes mi-
lion cestujících, tedy 
o dvanáct procent 
meziročně více.

Jan Šindelář

Výsledky Českých aerolinií 
po loňském obratu nadále 
míří vzůru. Za první pololetí 
dosáhly provozního zisku 
47,3 milionu korun, když ve 
stejném období loni 
skončily v pro-
vozní ztrátě 
154,1 milio-
nu korun. 
Celkovým 
výsledkem 
hospodaření 
za prvních 
šest měsíců 
je zisk 72,4 mi- 
lionu korun. 
Vedení to označilo 
za nejlepší výsledek 
za posledních deset let. 

„Na kladných provozních 
výsledcích se největší měrou 
podílelo lepší využívání naší 
flotily, meziročně zlepšení 
o sedmnáct procent, a nárůst 
počtu přepravených cestují-
cích o dvanáct procent,“  
uvedl předseda předsta-
venstva ČSA Jozef Sinčák. 
„Nadále těžíme z výsledků 
restrukturalizace, daří se 
nám udržet pod kontrolou 
provozní náklady a příno-

sem je nově i prodej dodateč-
ných služeb,“ dodal. 

Lepší využití flotily zna-
mená, že stroje tráví více 
hodin ve vzduchu. ČSA za 
pololetí přepravily 1,01 milio-
nu cestujících, tedy o zmíně-
ných dvanáct procent více. 
K tomu je třeba připočítat 
dalších více než 200 tisíc 
cestujících, které letouny 
českého dopravce vozily 
pod hlavičkou jiné firmy. To 
se týká například projektu 
v Saúdské Arábii, kam firma 
dlouhodobě pronajala dva 
letouny A319. Podle Sinčáka 

tento projekt výrazně 
přispívá k zotavení 

finančních údajů 
společnosti.  

Podle analyti-
ka společnosti 
Cyrrus Tomáše 
Menčíka je 
vývoj v ČSA 

příznivý, zá-
sadní ale bude 

druhé pololetí, na 
které připadá hlavní 

sezona. Menčík pouka-
zuje především na středeční 
varování Lufthansy před 
poklesem tržeb. 

„Lufthansa je sice nepo-
rovnatelně větším přeprav-
cem, ovšem jejich varování 
před poklesem poptávky po 
letecké přepravě z důvodu 
nedávných teroristických 
útoků na evropském konti-
nentu může negativně do-
padnout i na ČSA, pokud se 
rizika materializují,“ uvedl 
Menčík.

Čsa hospodaří 
nejlépe za deset 
let. Cestujících 
dál přibývá

Rostoucí trend 
kromě počtu diváků 
zaznamenaly také 
tržby, které se 
v polovině roku 
přiblížily jedné 
miliardě korun.

ČSA za pololetí  
přepravily přes milion 

cestujících. Dalších

200 tisíc
vozily pod hlavičkou 

jiné firmy. 

České aerolinie mají sedmnáct letadel, z toho jeden dálkový Airbus 
A330, devět menších Airbusů A319 a sedm vrtulových strojů ATR. 
K tomu si půjčily na letní polovinu roku Boeing 737. Firma, která 
se léta potácela nad propastí krachu, prošla za tři roky úspěšnou 
privatizací. Největší podíl, 44 procent, získaly v roce 2013 Korean Air, 
loni na jaře pak převzal 34 procent tuzemský Travel Service. Státnímu 
Českému aeroholdingu zbyla necelá pětina a necelá tři procenta drží 
historicky Česká pojišťovna. ČSA po vstupu soukromých akcionářů 
výrazně vylepšily hospodaření, když loni dosáhly zisku 223 milionů. 

Úspěšná privatizace vrátila  
aerolinie do kladných čísel

ÚspěCH. Do trojice nejnavštěvovanějších filmů se dostal také snímek Lída Baarová o životě hereč-
ky, která okouzlila nejdůležitější postavy třetí říše.
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kina přilákala rekordních 
sedm milionů diváků
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intel

Zisk největšího světového výrobce 
čipů ve druhém čtvrletí klesl na  
1,33 miliardy dolarů, ve stejném 
období loni přitom dosáhl zisku  
2,7 miliardy dolarů. Důvodem jsou 
náklady na restrukturalizaci. Tržby 
vzrostly mírně z 13,2 miliardy na 
13,5 miliardy dolarů. 

swatch Group 

Čistý zisk švýcarského výrobce 
hodinek se v letošním prvním 
pololetí propadl o 52 procent na 
263 milionů švýcarských franků. 
Akcie firmy se po tomto sdělení 
propadly o téměř 12 procent.

vattenfall

Švédská státní energetická 
společnost za tři měsíce do konce 
června vykázala ztrátu  
28,6 miliardy švédských korun 
po ztrátě 28,8 miliardy švédských 
korun před rokem. Čisté tržby se 
snížily na 34,5 miliardy z  
36,1 miliardy švédských korun před 
rokem. Podnik se dál potýkal s 
nízkými cenami elektřiny a podle 
něj neúměrně vysokým zdaněním.

General motors

Největší americká automobilka 
ve druhém čtvrtletí zvýšila čistý 
zisk na 2,87 miliardy dolarů, což je 
meziročně více než dvojnásobek. 
Společnost zároveň oznámila, 
že v USA bude muset svolat do 
servisu zhruba 290 tisíc aut. /čtk/

Výsledky

n Šestice největších 
amerických bank vydě-
lala ve druhém čtvrtletí 
o půldruhé miliardy 
dolarů méně než loni.

Jaroslav Bukovský 

Byznys amerických bank se 
zadrhává. Dohromady vy-
dělala velká šestka o téměř 
šest procent méně než loni, 
což odpovídá částce kolem  
1,5 miliardy dolarů. 
Zisky brala bankám politi-
ka Fed i levná ropa, finanč-
níci kontrovali propouště-
ním i většími sázkami na 
burzách.

„Nulové úrokové sazby na 
trhu sráží bankovní marže, 
zámořské ústavy navíc 
trpí rostoucím objemem 
nesplácených úvěrů, a to 
především z řad ropných 
firem,“ uvádí analytik 
Cyrrusu Marek Hatlapatka. 
Neklidný kvartál nepřál 
ani příjmům z investičního 
bankovnictví. 

„Kvůli rizikům spojeným 
s britským referendem 
i nejistým vyhlídkám na 
vývoj úrokových sazeb 
firmy odkládaly vstup na 

burzu,“ dodává expert České 
spořitelny Petr Bártek.

Ziskovou výjimku 
mezi ztrátaři 
představuje 
banka Gold-
man Sachs. 
Té se poda-
řilo takřka 
zdvojnásobit 
zisk zejména 
díky drastic-
kým náklado-
vým škrtům. 

„Banka pro-
pustila pět procent 
lidí a o 13 procent snížila své 
mzdové náklady,“ připomíná 
portfolio manažer Conse-
qu Vojtěch Železný. Šetřit 
plánuje i Bank of America, 
do roku 2018 mají náklady 
klesat tempem pěti miliard 
dolarů ročně.

Náplastí na krvácející 
výsledovky je pro americké 
banky prudký růst tamních 
akcií. Byly to často právě ros-
toucí zisky z obchodování, 
které daly bankám zapome-
nout na klesající příjmy z tra-
dičního úvěrového byznysu. 
Až na Morgan Stanley rostly 
příjmy z tradingu všem ban-
kám velké šestky. 

„Dařilo se především 
obchodům v segmentu pevně 

úročených investic,“ dodává 
s odkazem na strmě rostoucí 

trh s dluhopisy Železný.  
I přes pokles zisků 
patří americké 

banky z obou 
břehů Atlan-
tiku k těm 
úspěšnějším. 
„Oproti svým 
evropským pro-

tějškům mají 
silnější kapitálo-

vou přiměřenost, 
stále ještě prostor 

pro úspory provozních 
nákladů a za zády solidně 
rostoucí ekonomiku,“ dodává 
Hatlapatka. 

Banky z Wall street  
drtí nízké úroky

Americké úřady zadržely 
manažera britské banky HSBC 
Marka Johnsona a obvinily 
ho ze zneužití důvěrných 
informací. 

Obviněn byl i jeden bývalý 
manažer HSBC, který je ale na 
svobodě, oznámila americká 
prokuratura. Bankéři jsou 
podezřelí, že zneužili důvěru 
jednoho významného klienta 
a manipulací na devizovém 
trhu jej připravili o značnou 
částku. Padesátiletý Johnson je 
globálním šéfem hotovostního 
obchodování na devizovém 
trhu.  

Americké úřady tvrdí, že 
Johnson zneužil informace 
poskytnuté nejmenovanou 
firmou, která banku pověřila 
převodem 3,5 miliardy dolarů 
za britské libry v souvislosti s 
plánovaným prodejem jedné ze 
svých dceřiných společností. 

Úřady v této kauze obvinily 
rovněž bývalého evropského 
šéfa HSBC pro hotovostní 
obchodování na devizovém 
trhu Stuarta Scotta, kterého 
však nezadržely. /čtk/

významný manažer 
britské hsBC obviněn 

Britové omezují nákupy

Objem zboží prodaného v obchodech a na internetu klesl 
o 0,9 procenta, zatímco o měsíc dříve se přitom zvýšil. Jedna-
lo se tak o nejvýraznější snížení za posledních šest měsíců.   

Slovensko chce podpořit auta s alternativním pohonem 
Slovenská vláda počítá s různými úlevami, dotacemi 
a daňovým zvýhodněním pro automobily s alternativními 
pohony. Podíl nových vozidel s alternativním pohonem 
dosáhl více než 4,5 procenta. Nejčastěji se používají 
automobily  s kombinací benzinového motoru a systému 
zkapalněného ropného plynu (LPG).  

Spojení pivovarnických obrů nic nebrání

Největší světový pivovar Anheuser-Busch InBev získal od 
antimonopolních regulátorů ve Spojených státech souhlas 
k převzetí svého hlavního konkurenta SABMiller. Dohoda 
předpokládá, že AB InBev prodá podíl SABMilleru ve společ-
nosti MillerCoors. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,372

Čína 1 3,675

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,610

Japonsko 100 23,085

Kanada 1 18,801

Maďarsko 100 8,589

Norsko 1 2,890

Polsko 1 6,186

Rusko 100 38,382

Švédsko 1 2,852

Švýcarsko 1 24,857

Turecko 1 7,996

USA 1 24,530

Velká Británie 1 32,333

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 21. 7. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 55,80 -1,24

ČEZ 458,00 0,00

Erste Bank 646,70 1,02

Fortuna 88,00 -0,62

Kofola 432,00 0,00

KB 971,00 0,97

Moneta 76,65 1,19

O2 CR 234,40 0,47

Pegas 803,00 0,34

Philip Mor. ČR 13 039,00 -0,23

PLG 207,00 -0,86

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 173,00 0,52

VIG 473,90 0,83

Celkový objem (v tisících korun) 525 200,31

Akcie na pražské burze 21. 7. 2016 

Zisk 
Goldman Sachs vzrostl 
ve druhém čtvrtletí o   

800
milionů dolarů. Ze 
šestice amerických  

bank tak byla 
jediná zisková.

Zisky amerických bank 
ve druhém čtvrtletí  
(v miliardách dolarů)

Pramen výsledkové zprávy bank

Banka
Loňský 

zisk
Letošní 

zisk

J.P. Morgan 6,3 6,2↓

Citigroup 4,8 4↓

Wells Fargo 5,7 5,6↓

Bank of America 5,18 4,2↓

Goldman Sachs 1 1,8↑

Morgan Stanley 1,88 1,6↓



n Kvůli havárii v Litví-
nově zatím Unipetrol 
žádá po pojišťovnách 
náhradu 10,7 miliardy 
korun, další miliardu 
by mu měly vyplatit 
za zastavení rafinerie 
v Kralupech.

Jan Stuchlík

Nejdřív ke konci roku se může 
společnost Unipetrol vrátit 
do plného provozu. V říjnu by 
už měla být ve standardním 
provozu opravená etylenová 
jednotka v Litvínově a rozjet 
by se měla také od května 
stojící rafinerie v Kralupech. 
Do té doby se firma bude dál 
potýkat s propadem tržeb 
a objemu prodeje. Výpadek 
v hospodaření ovšem bude 
dočasný. Letošní propad zis-
ku, který se v prvním pololetí 
snížil meziročně skoro o 40 
procent na tři miliardy korun, 
Unipetrolu postupně vykom-
penzují platby od pojišťoven.

„Ke konci června jsme vy-
číslili ušlý zisk kvůli havárii 
v Litvínově na 6,6 miliardy 
korun. Ten se ještě zvýší 
během léta, než najede do 
provozu etylenová jednotka. 
Náklady na opravy činily  
4,1 miliardy korun,“ vypočítá-
vá nároky vůči pojišťovnám 

finanční ředitel Unipetrolu 
Mirosław Kastelik. 

Prvních 3,9 miliardy korun 
firma dostala ve druhém 
kvartále. Vedení nyní vyjed-
nává s pojišťovnami o dalších 
splátkách. Podle odhadů Pa-
tria by se celkový nárok vůči 
pojišťovnám mohl vyšplhat 
na 12,5 miliardy korun. 

Pojišťovny by měly Unipe-
trolu zaplatit také škody způ-
sobené zastavením kralupské 
rafinerie. Oprava fluidního 
katalytického kraku přijde 
firmu na 400 milionů korun. 
Ušlý zisk od poloviny května 
do konce června Unipetrol 
spočítal na 300 milionů ko-
run. O dalších až 600 milionů 
by mohl přijít od července 
do září, kdy by zařízení mělo 
být mimo provoz. Unipetrol 
by tak nemělo příliš bolet, že 
nevyrábí v době, kdy se marže 
z prodeje petrochemických 
výrobků drží na rekordních 
úrovních. Zatímco v předcho-
zích letech se na petroche-
mických produktech vydělá-
valo kolem 600 eur za tunu, 
nyní je to 877 eur. Unipetrol 
ve druhém kvartále prodal  
183 tisíc tun těchto produktů, 
o rok dříve to bylo 442 tisíc 
tun. Udržet alespoň část 
výroby Unipetrolu pomohly 
dodávky etylenu potrubím 
z německé rafinerie v Leuně.  
Na havárie, které vyřadily 

z provozu 54 procent kapacit 
Unipetrolu, hodlá firma 
reagovat. „Budeme muset 
zlepšit systém bezpečnostní-
ho managementu, abychom 
těmto událostem předcháze-
li,“ říká nový generální ředitel 
a předseda představenstva 
Andrzej Modrzejewski. 

Unipetrol zachraňují 
peníze od pojišťoven
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požár za miliardy. Havárie v Litvínově způsobila společnosti Unipetrol obrovské škody. Patria 
odhaduje, že celkový nárok vůči pojištovnám by se mohl vyšplhat na 12,5 miliardy korun. 
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Atraktivita Česka pro 
zahraniční firmy a inves-
tory se meziročně mírně 
zhoršila. V konkurenci 174 
států z celého světa se však 
udržela v první třicítce a ze 
zemí východní Evropy je na 
tom nejlépe. 

Na posledním místě 
žebříčku skončila Sever-
ní Korea, největší pokles 
zaznamenala proti loňsku 
Ukrajina. Nejlépe je na tom 
Hongkong, který je před 
Singapurem a Nizozem-
skem. Žebříček sestavila 
poradenská síť BDO. Studie 
BDO vyhodnocuje investič-
ní potenciál regionů a zemí 
světa na základě dvou desí-
tek ekonomických, politic-
kých a sociálních ukazatelů.

ČR si proti loňsku sice 
o místo pohoršila, i tak je 
ovšem 26. příčka druhým 
nejlepším umístěním od 
roku 2012. Polsko je na 
34. místě, Slovensko je 
40. a Rusko uzavírá první 

stovku. V rámci Evropy se 
ČR umístila i před Španěl-
skem (42.), Portugalskem 
(43.), Chorvatskem (57.) či 
Řeckem (68.). V globálním 
srovnání je ze sledovaných 
charakteristik ČR hodno-
cena nejlépe v oblasti poli-
ticko-právních podmínek, 
což je příznivé zejména pro 
střednědobé a dlouhodobé 
investice

„Ačkoli to pro českého 
občana může být překvapi-
vé, v porovnání s ostatními 
zeměmi patří ČR v žebříč-
ku investiční atraktivity 
zároveň mezi nejstabilnější 
státy bez velkých skoko-
vých změn, což je investory 
vnímáno jako pozitivní 
fakt,“ uvedl Lukáš Hen-
drych z BDO. Na prvních 
dvou místech se s velmi 
podobnými výsledky umís-
tily Singapur a Hongkong, 
asijské finanční metropole 
s výjimečně dobrými ekono-
mickými ukazateli. /čtk/ 

hongkong je rájem 
pro investory

Benzina, která je součástí 
skupiny Unipetrol, zvýšila ve 
druhém čtvrtletí svůj podíl 
na maloobchodním trhu na 
16,8 procenta. Pomohla jí 
především agresivnější cenová 
politika. Nyní se chystá na 
převzetí 68 čerpacích stanic od 
rakouské OMV. Jejich koupi už 
posvětily antimonopolní úřady 
v Rakousku a v Česku. První 
čtyři si Benzina přebere příští 
týden.  /stu/

Celkově si polská PKN Orlen 
ve druhém čtvrtletí zvýšila čistý 
zisk o 18 procent na 1,61 miliardy 
zlotých. K výsledku jí pomohlo 
pojistné plnění za požár 
v zařízeních českého Unipetrolu, 
který polská skupina vlastní. 
Lepší byl i provozní zisk EBIT 
LIFO, který nezahrnuje dopady 
výkyvů cen ropy, jenž dosáhl 
2,09 miliardy zlotých. /čtk/

Benzina posiluje, daří 
se i pkn orlen

Japonský ekonomický zázrak 
dal v průběhu osmdesátých 
let světu několik ikonických 
výrobků: kromě walkmana, 
či hi-fi věže k nim patřil 
i VHS videorekordér. Může to 
být překvapení, ale jeho éra 
končí až letos. 

„V roce 2015 klesla po-
ptávka po videorekordérech 
na pouhých 750 tisíc kusů, 
a proto jsme se rozhodli 
ukončit jejich výrobu,“ 
stojí v tiskovém prohlášení 
firmy Funai Electric. Ta je 

poslední japonskou firmou, 
která tento typ VHS zařízení 
vyráběla. V dobách svého 
největšího rozkvětu přitom 
Funai prodávala  
i 15 milionů kusů ročně. 

Vše v tvrdé konkurenci 
japonských gigantů, kterými 
byly firmy jako Matsushita 
Electric (nyní Panasonic), 
Sony, Toshiba či JVC. Tato 
„čtyřka“ se přitom přímo 
podílela na vývoji technolo-
gie, na níž videorekordéry 
pracovaly.  /msc/     více e15.cz

poslední firma ukončí 
výrobu videorekordérů

http://zpravy.e15.cz/preview?type=article&id=1310193&chapter=1&code=7f5cd9ca603cb7c37c8ece8bf518a521b87c03a9
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n Ankara hovoří 
o osmi armádních 
uprchlících jako o te-
roristech.

Dvouměsíční vězení s tříle-
tým odkladem odklepl včera 
řecký soud osmi tureckým 
vojákům, kteří vrtulníkem 
uprchli v sobotu na území 
Řecka. Odsouzeni byli za 
nelegální vstup. Ankara žádá 
o jejich vydání, aby je mohla 
postavit před soud kvůli 
jejich roli během pokusu 
převzít v Turecku moc. Vydá-
vací řízení je podle řeckého 

tisku zablokované žádostmi 
o azyl.

Ve skupině vojáků, kteří 
v sobotu přistáli v přístavu 
Alexandrupolis na severový-
chodě země, jsou dva majoři, 
čtyři kapitáni a dva četaři. 
Všichni v Řecku podali žá-
dost o azyl, protože se obáva-
jí o svou bezpečnost. Ankara 
o nich hovoří jako o teroris-
tech. S ohledem na zahájené 
azylové řízení tak nyní soud 
nemůže rozhodnout o jejich 
vydání, verdikt ohledně udě-
lení azylu by měl padnout 
v první polovině srpna.

Všichni popírají, že se 
účastnili puče, ale jeden 

z nich včera řekl, že vzhle-
dem k rozsáhlým armád-
ním čistkám, jež nyní běží 
v Turecku, se bojí vrátit. 
„Chtěli jsme do Bulharska, 
Rumunska nebo do Řecka, 
nakonec jsme zvolili Řecko,“ 
řekl včera před soudem.

Řecký premiér Alexis 
Tsipras už v sobotu vyjád-
řil podporu demokraticky 
zvolené turecké vládě. Řekl 
také, že případ Turků, kteří 
požádali o azyl, bude řešen 
rychle a v souladu s meziná-
rodním právem. /čtk/

Řecko odsoudilo turecké 
vojáky za nelegální vstup

n Američané považují 
tažení proti Kickass- 
Torrents za jeden ze 
zásadních střetů s in- 
ternetovými piráty.

Marek Schwarzmann

Nezákonná distribuce umě-
leckých děl s autorskými 
právy za více než miliardu 
dolarů byla pro polskou 
policii důvodem zadržení 
Ukrajince Artema Vaulina, 
provozovatele a majitele do-
mény KickassTorrents. Ta je 
největší a nejnavštěvovanější 

internetovou stránkou na 
světě umožňující uživatelům 
sdílet data prostřednictvím 
takzvaných torrentů. Vauli-
novo zadržení okamžitě ná-
sledovala žádost amerického 
ministerstva spravedlnosti 
o jeho vydání. 

Podle mnohých komentáto-
rů se tak blíží do finále jeden 
z největších střetů americ-
kých úřadů s internetovým 
pirátstvím. Nejznámějším 
případem tohoto boje se před 
lety stal Kim Dotcom a jeho 
server Megaupload. Doména 
KickassTorrents je momen-
tálně nedostupná.

KickassTorrents byla 
podle statistik 68. nejnavště-
vovanějším webem 
na světě. Pro 
pirátskou scénu 
je pád Kic-
kassTorrents 
bolestivá 
rána, výhle-
dově se však 
nic nezmění 
– pokud bude 
pád popu-
lárního webu 
opravdu definitivní, 
komunita se poměrně 
flexibilně přesune k jinému 
katalogu.

Artem Vaulin zajišťoval 
provoz nejnavštěvovanějšího 

torrentového serveru 
několik posledních 

let, přičemž hlav-
ním obranným 
argumentem 
jeho firmy 
bylo odvolá-
vat se na tak-
zvaný Digital 

Millennium 
Copyright Act 

(DMCA). Vaulin 
v jeho rámci tvrdil, 

že případného porušo-
vání autorských zákonů se 
nedopouští přímo Kickass-

Torrents, ale uživatelé, kteří 
zmíněná díla jeho prostřed-
nictvím sdílejí.

„Ve snaze uniknout spra-
vedlnosti Vaulin provozoval 
servery v několika zemích 
a doménu KickassTorrents 
přesouval mezi nimi v závis-
losti na tom, kde a jak proti 
němu byly vedeny právní 
kroky,“ řekla Leslie R. Cald-
wellová z amerického minis-
terstva spravedlnosti. Podle 
ní je jeho včerejší zadržení 
důkazem, že kyberzločinci 
před spravedlností „mohou 
unikat, ale nikdy se nescho-
vají“.    Více E15.cz

Úřady si vyšláply na největší pirátský web 

Stránky
KickasTorrents 

byly podle statistik 

68.
nejnavštěvovanějším 

webem 
na světě. 

už V ciVilu. Je-
den z osmi turec-
kých vojáků, kteří 
uprchli do Řecka 
v helikoptéře, je 
eskortován k sou-
du severního 
města Alexan-
drupolis. O jeho 
vydání Turecku 
rozhodne – tak 
jako u ostatních 
sedmi – azylové 
řízení.
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Atleti Ruska neuspěli 
u sportovní arbitráže
Ruští atleti nebudou star- 
tovat na olympijských 
hrách v Riu de Janeiro. 
Sportovní arbitráž CAS 
v Lausanne zamítla odvo-
lání 68 atletů proti kolek- 
tivnímu trestu od mezi-
národní federace IAAF 
za rozsáhlou dopingovou 
aféru. Verdikt podle všeho 
bude mít vliv na rozhodo- 
vání Mezinárodního olym-
pijského výboru o osudu 
celé ruské výpravy, již tvo-
ří 387 sportovců i s atlety. 
Hrozí jí vyloučení z her. 

Syrský opoziční vůdce 
žádá zastavení útoků
Vůdce syrské exilové opo- 
zice Anas Abdá (na sním- 
ku) vyzval k pozastavení 
letecké operace proti Is- 
lámskému státu na syr- 
ském území. Reagoval tak 
na zprávy, že nálety v seve-

rosyrském městě Manbidž 
usmrtily v posledních 
dnech desítky civilistů. Ná- 
lety řídí Američané. /čtk/ 

Krátce

Fo
to
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tk V Turecku včera začal platit tříměsíční výjimečný stav, který po 

nezdařeném pátečním pokusu o puč ve středu vyhlásil prezident 
Recep Tayyip Erdogan. Nezbytná zpráva v oficiálním věstníku vyšla 
hodinu po půlnoci místního času (o půlnoci SELČ). Výjimečný stav 
ještě musí schválit poslanci, to však lze vzhledem k rozložení sil 
v parlamentu a podpoře opozice pokládat za formalitu.

Erdogan vyhlásil 
výjimečný stav

http://e-svet.e15.cz/internet/urady-si-vyslaply-na-nejvetsi-piratsky-web-kickasstorrents-1310079
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n Posílení východní 
hranice NATO v Ev-
ropě není jisté. Dlou-
holeté úsilí Polska 
a pobaltských států 
může vyjít naprázdno. 

Jestliže se Donald Trump 
stane americkým preziden-
tem, Spojené státy možná 
nepřispěchají na pomoc 
některým členům Severo-
atlantické aliance, pokud ti 
budou napadeni Ruskem. 
Republikánský kandidát na 
prezidentský úřad to uvedl 
pro list The New York Times.
Upřesnil, že rozhodnutí 
o ochraně pobaltských států 
proti ruské agresi by záleželo 
na tom, do jaké míry tyto 
státy „dodržují své závazky 
vůči nám“. 

Republikánský kandidát 
by v případě napadení člen-
ského státu NATO zohlednil, 
jak daná země alianci při-
spívá. Trump již dříve řekl, 
že chce přimět spojence, aby 
s USA více sdíleli náklady 
na obranu. Podle něj musejí 
američtí spojenci přestat vy-
užívat štědrosti USA, kterou 
si Washington již nemůže 
dovolit.

Jde o součást Trumpových 
úvah o letitých snahách jeho 
vlasti zachraňovat „svět, ať 
to stojí, co to stojí“. Neuniká 
mu ani, že „Spojené státy 
napřed musejí odstranit 
vlastní nepořádek“ a teprve 
potom se mohou pokoušet 
měnit chování jiných států. 
„Nemyslím, že máme právo 
poučovat,“ řekl Trump s od-
kazem například na aktuální 
střelbu na policisty.

Trump v The New York 
Times připustil, že jeho po-
hled na zahraničněpolitické 
otázky je radikálně odlišný 
od dosavadního přístupu 
amerických republikánů, 
kteří téměř vždy podporovali 
vysokou angažovanost USA 
ve světě. Zopakoval, že může 
nechat stáhnout americké 
vojáky rozmístěné v zahra-
ničí. /čtk/

Trump chce omezit 
pomoc členům naTO

Noviny
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Rozhodnutí o ochra-
ně pobaltských států 
proti ruské agresi 
by záleželo na tom, 
nakolik tyto státy 
„dodržují své závaz-
ky vůči nám“.

V brazílii zatkli 
deset lidí podezře-
lých z plánování 
atentátu během 
olympiády. „Jde 
o domnělou tero-
ristickou buňku, 
která posílala přes 
internet vzkazy 
o přípravách na 
atentát,“ řekl ministr 
spravedlnosti Ale-
xandre de Moraes. 
Buňka, která je sou-
částí „skupiny zvané 
Ochránci šaríi“, 
zmiňovala použití 
zbraní a guerilové 
taktiky. Včerejší 
policejní operace, 
která proběhla 
v osmi brazilských 
státech jen pár dní 
poté, co tajná služba 
oznámila, že místní 
skupina Ansar Chi-
láfa Brazil vyjádřila 
podporu IS. 

Bezpečné hry 
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Nápad založit motýlárium 
se zrodil v hlavě předsedy 
sdružení Ochrana fauny ČR 
Pavla Křížka. Chtěl využít 
areál bývalého zahradnic-
tví na okraji Votic, 
kde sdružení 
sídlilo, než se 
přestěhovalo 
do Hrachova 
u Slapské 
přehrady.

„Při-
nejmenším 
v Čechách se 
žádné jiné mo-
týlárium neorien-
tuje na naše motýly. 
Přitom je to živočišný druh, 
který z přírody mizí,“ říká 
správce Pavel Zadražil. Ani 
další motýlária v Evropě se 
nezaměřují na místní druhy, 
většinou chovají tropické 
motýly. „V jednodušší formě 
dělají něco podobného různí 
nadšenci, kteří zakládají 
květné louky,“ dodává.

Ač motýlárium tvoří staré 
zahradnické skleníky, není 
zasklené. To je dost překva-
pivé, autoři projektu ale věří, 
že motýly z okolí naláká ide-
ální prostředí, které se jim 

tu snaží vytvořit. Navíc jim 
odpadá práce se zaléváním.

Na ploše 1100 metrů 
čtverečních se tak střídají 

skalnatá plocha, louka 
a bažinaté prostředí 

s jezírkem. „Vzadu 
se snažíme 

ukázat, jak 
by mohla 
vypadat za-
hrada, která 
by lákala 
hmyz. Máme 

tam hmyzí 
hotely jako třeba 

starý kmen nebo 
děrované cihly,“ vy-

světluje Zadražil. Motýlům 
by pomohlo třeba i to, kdyby 
lidé místo tújí vysadili na-
příklad šípek nebo hloh, 
a nesekali celé zahrady 
naráz, ale jen na 
malé části nechali 
trávu neposeče-
nou. V motýláriu 
také vysadili 
vysokou červe-
nofialovou květinu, 
pcháč bahenní, kterou 
mají motýli v oblibě.

Přitáhnout motýly do oko-
lí motýlária by měl i zpustlý 
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motýli ve skleníku 
beze skla
n Staré zahradnické skleníky na okraji středočeských 
Votic se proměnily v motýlárium, první v Česku a možná 
i celé Evropě, které místo tropických motýlů ukazuje 
návštěvníkům místní druhy.

sad v sousedství, který sdru-
žení převzalo a kde vznikl 
i přirozený mokřad. Zatím 
to funguje, správci motýlária 
si navíc pomáhají také kusy 
melounů nebo jiného ovoce.

Motýly neMnožíMe
Jediní „vlastní“ motýli 
se skrývají v množírně – 
dřevěném domku s terasou 
zakrytou sítí. Návštěvníci se 
na babočky paví oka 
nemusejí 
koukat 
jen 

zvenku, mohou se vydat i do-
vnitř mezi desítky dospělých 
motýlů. „Jen dávejte pozor, 
ať na nějakého nešlápne-
te,“ instruuje návštěvníky 
Zadražil.

Množírna vnikla už loni. 
Navzdory jejímu názvu v ní 
není cílem motýly množit 
a vypouštět do přírody, 
ale ukázat návštěvníkům 
vývojová stadia motýlů 

od vajíčka přes housenku 
a kuklu až po dospělce. „Měli 
jsme několik set housenek, 
spousta nám jich umřela, 
protože je napadli různí 
cizopasníci nebo nemoci. 
Teď máme v množírně kolem 
200 motýlů. Část vypustíme 
do přírody, zbytku v mno-
žírně vybudujeme police 
a budou tam přezimovat,“ 
vysvětluje Zadražil.

Stavbu a provoz motý-
lária částečně podpo-

řil Středočeský 
kraj, zbytek 

sdružení 
zís-

Česká  
populace 

modrásků
zatím patří  

k nejpočetnějším  
v Evropě.

první. „Přinejmenším 
v Čechách se žádné jiné 
motýlárium neorientuje na 
české motýly,“ říká jeho 
správce Pavel Zadražil.
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kalo od drobných dárců 
a z vlastních zdrojů. Sa-
motné skleníky si sdružení 
Ochrana fauny pronajímá 
od rodiny, která je před 
lety koupila i se sousedním 
domem.

Motýli za lepšíM nedoletí
Za posledních padesát let 
zmizelo z české přírody 
18 druhů motýlů, vyplývá 
z údajů Entomologického 
ústavu Akademie věd ČR. 
To představuje 11 procent 
všech motýlích druhů 
žijících v Česku. Hlavní 
příčinou mizení motýlů je 
kolektivizace zemědělství 
a lesnictví, díky níž vznikly 
velké plochy krajiny, o které 
se pečuje stejným způsobem. 
Při sjednocování polí a lesů 
také zmizely meze a remízky. 
Motýli tyto změny pociťují 
silněji, protože většina jich 
nelétá na dlouhé vzdále-
nosti.

„Špatně se hospodaří. 
Louky se sečou v nevhodnou 
dobu, nesečou se mozaiko-
vitě, ale všechno se sjede 
naráz. V celé republice pad-
ne termín a všichni začnou 
sekat, a motýli nemají živé 
rostliny,“ vysvětluje Zadražil. 
„Také stále ubývá mokrých 
biotopů, na které jsou vázáni 
motýli, kteří potřebují vlhko-
milné rostliny.“

Asi nejvzácnější český 
motýl je jasoň červenooký. 
V minulosti byl v Česku 
vyhuben a do přírody byl 
opět uměle vysazen v roce 
1986. Nyní se vyskytuje jen 

v jedné lokalitě na severní 
Moravě.

Z běžnějších druhů mizejí 
z české přírody nejrychleji 
modrásci. „Mají specifický 
způsob života – housenka 
si zaleze do mraveniště 
a vydává feromony, které 
jsou podobné mravenčím, 
takže mravenci se o ni sta-
rají. A vzhledem k tomu, že 
ubývá mravenišť, doplácejí 
na to i modrásci,“ popisuje 
Zadražil. Zatím nicméně pa-
tří česká populace modrásků 
k nejsilnějším v Evropě.

Útočiště ve Městě
S tím, jak motýli přicházejí 
o své přirozené prostředí, 
paradoxně úspěšně osid-
lují města. Ta se nyní blíží 
někdejším rozdrobeným 
polím více než dnešní velké 
zemědělské plochy. „Praha 
je úžasná, je tam asi nejvíc 
motýlů v republice. Překva-

pivě hodně jich žije i kolem 
dálnic. Náspy jim nahrazují 
suchý biotop,“ popisuje 
Zadražil. 

Aktivity sdružení Ochrana 
fauny nezahrnují jen motý-
lárium. Provozuje i několik 
záchranných stanic pro 
živočichy a stará se o motýlí 
rezervace. „Chceme upozor-
nit na mizející ekosystémy. 
Navázali jsme na motýlí re-
zervace, které spravujeme na 
Sedlčansku. Ve vápen-
covém Týnčanském 
krasu roste spousta 
vzácných květin, 
třeba hořce, na 
které jsou 
vázáni 
mod-
rásci,“ 
říká Zadražil.

motýlům nesvědčí 
velké lány
Zemědělci v posledním 
století hospodaří na velkých 
plochách a motýli, kteří 
potřebují různorodou kraji-
nu, trpí. Zemědělce přitom 
k tomuto způsobu hospoda-
ření nutí i dotace, upozorňuje 
analýza, kterou si nechalo 
vypracovat ministerstvo 
životního prostředí.

„Jako nejznámější skupina 
hmyzu motýli indikují špatný 
stav přírody a krajiny vůbec,“ 
píše se ve studii. Populace 
českých denních motýlů je 
podle ní v žalostném stavu. 
Ze 161 domácích druhů přes 
10 procent vyhynulo, polovi-
na zbývajících je ohrožena 
nebo zranitelná. Klesají 
i počty těch druhů, které se 
vyskytují hojně.

Příčinou je podle ento-
mologů rozsáhlá proměna 
krajiny vlivem intenzifikace 
zemědělství a lesnictví a sjed-
nocování hospodářských po-
stupů. Citlivé druhy motýlů 
kvůli tomu zůstaly izolované 
na chráněných lokalitách. 
Méně chráněné druhy schop-
né přežít na velkých jednoli-
tých plochách ale ničí mimo 
jiné nevhodně nastavené 
zemědělské dotace, které nutí 

všechny sedláky provádět 
polní práce ve stejnou dobu, 
aby splnili dotační podmínky.

Kromě záchranných pro-
gramů pro kriticky ohrožené 
druhy motýlů proto ento-
mologové navrhují i úpravu 
zemědělských dotačních pro-
gramů tak, aby péče o půdu 
mohla být různorodější 
a variabilnější. Vláda by také 
měla podporovat alternativní 
lesnické postupy, aby nevzni-
kaly tak husté lesní plochy. To 
by pomohlo nejen motýlům 
a dalšímu hmyzu, ale i ptá-
kům a menším obratlovcům.

Příležitost vědci vidí ve 
zrušených i stávajících vojen-
ských újezdech, v nichž těžká 
armádní technika zabránila 
rozšíření lesů na celé území 
a dovolila vznik stepí. Ty by 
podle entomologů mohli udr-
žovat uměle velcí býložravci. 
Jeden takový projekt už 
v Česku vznikl, bývalý újezd 
Ralsko obývají divocí koně.

ze života motýlů. Dřevěný 
domek ukrývá takzvanou 
množírnu, kde si lidé mohou 
prohlédnout vývojová stadia 
motýlů od vajíčka přes housen-
ku a kuklu až po dospělce.

zvláštní lahůdka. Správci motýlária svým svěřen-
cům skutečně podstrojují. Kde nestačí příroda, pomůže 
kus melounu nebo jiného ovoce.

Štěpán  
Bruner

Stranu připravil
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Tvář dne 

Politické  
ždímání  
policie
Ministři opět jednali o policejní 
reorganizaci, která před měsí-
cem vyvolala velkou koaliční 
krizi. To kvůli vzniku Národní 
centrály proti organizovanému 
zločinu slučující do té doby 
nezávislé policejní útvary. 
Předseda ANO Andrej Babiš 

z toho udělal téma říjnových 
voleb a oblepil zemi 750 billbo-
ardy, které tento krok kritizují. 
Nicméně ministr vnitra Cho-
vanec reorganizaci podepsal 
a vláda měla dostat pouze 
informaci, jak byly vypořádány 
kritické připomínky některých 
státních zástupců a policistů. 
Proto možná důležitější než 
schůze kabinetu byla čtyřho-
dinová schůzka na Nejvyšším 
státním zastupitelství o den 
dříve, kde špičkoví žalobci 
a policisté ladili noty nové 
policejní centrály.

Výsledkem jednání byl 
kompromis, takže na vládě 
předložily obě strany souhrn-
nou představu. Tu opět kritizo-
val Babiš se slovy, že na vládě 

vlastně neví, o čem se mluví. 
V jeho Lidových novinách 
vyšel o den později oslavný 
článek doplněný velkou fotkou 
zobrazující volební billboard 
ANO, na němž stojí: „Zaslouží-
me si lepší Česko. Bez politiků, 
co likvidují nezávislou policii.“

Pro dlouhodobé pozorova-
tele politicko-policejní scény 
je celý rámus kolem slučování 
dvou útvarů záhadou. Jde 
o téma, o němž se na různých 
odborných a politických úrov-
ních diskutuje minimálně osm 
let. Už před sedmi lety vyšla 
například rozsáhlá publikace 
Reforma policie aneb Pomáhat 
a chránit, kde na straně 26 
tehdejší novopečený šéf pro-
timafiánského útvaru Šlachta 

pléduje za propojení s protiko-
rupční jednotkou.

Reforma nakonec nebyla, 
protože padla Topolánkova 
vláda a pak se střídaly sestavy, 
které se k reformě nedopraco-
valy. Přesto v těchto letech bylo 
slučování popsáno a projedná-
no ve všech alternativách na 
těch nejdůležitějším místech.

I proto je zřízení sněmovní 
vyšetřovací komise, která 
chce mimo jiné zjišťovat, zda 
v pozadí reorganizace nejsou 
kriminální motivy, trochu 
absurdní. Stejně zavádějící 
je argument, že slučováním 
budou ohroženy určité kauzy 
a odejdou desítky lidí. Státní 
zástupci a policisté se shodli, 
že ve vzduchoprázdnu je pouze 

jeden případ, a policie nakonec 
souhlasila, že o jeho dozorová-
ní rozhodnou žalobci. 

Když byl před sedmi lety 
odvolán šéf ÚOOZ Jan Kubice, 
odešla s ním na protest stovka 
policistů. Dnes jde o tři až šest 
mužů. Tyto a další věci svědčí 
o jednom – z policejní reorga-
nizace se stalo politikum a to 
bude nemilosrdně ždímáno až 
do říjnových krajských a senát-
ních voleb. Důležité ale bude 
něco jiného. S odstupem času 
vyhodnotit celou reorganizaci 
a udělat kroky, aby mezi sebou 
jednotlivé policejní útvary ne-
bojovaly, ale spolupracovaly. 

Autor je komentátorem týdeníku 
Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka

Brusel nechť nám do naší migrační 
politiky nemluví. Za rok a půl tento 
problém nezvládl,

řekl ministr financí  
Andrej Babiš
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Tomáš Stingl 

Kdo si někdy jako dítě stavěl 
na pláži u moře hrad z písku, 
ví, jak to funguje. I když 
pevnost stojí zdánlivě velice 
daleko od vody, dřív nebo 
později stejně přijde nečeka-
ně silná vlna, která k hradu 
dosáhne a půlku ho poboří.

Jako na houpačce
Příroda si podobně, jen ve 
velkém měřítku, hraje se 
zálivem Saint-Michel v Nor-
mandii. Z něj se při odlivu 
stahuje moře až o 15 kilo-
metrů. Pak je ploché dno 
zálivu nestydatě obnaženo 
až na bahnitý písek. Naopak 
při nejsilnějších jarních 
přílivových vlnách se dokáže 
voda do zálivu vrátit během 
pouhých čtyř hodin a zved-
nout hladinu až o 15 metrů. 
Je to nejsilnější přílivová 
vlna v celé Evropě.

A uprostřed té věčně 
napouštěné a vypouštěné 
zátoky příroda usadila  
80 metrů vysoký žulový ko-
pec. Tohle romantické místo 
nemohlo uniknout pozor-
nosti lidí. Už v osmém století 
našeho letopočtu tu křesťané 
postavili malou kapli, ten 
nápad údajně místnímu 
biskupovi Aubertovi vnukl 
samotný svatý Michal. Odtud 
název ostrova. V roce 966 tu 
založili svůj klášter benedik-

tini. Přibývaly další obytné 
i hospodářské budovy a po-
stupně na ostrově vyrostlo 
v podstatě malé městečko. 

Během stoleté války Fran-
cie s Anglií tu ve 14. a v 15. sto- 

letí přibyly nové hradby 
a Mont-Saint-Michel sloužil 
jako pevnost. To za Velké 
francouzské revoluce a za 
Napoleona byl zase klášter 
přeměněn na vězení. Pro 

trestance to byl sice jistě 
docela fešácký kriminál, 
ovšem klášterní budovy byly 
v té době nadlouho poniče-
ny. Benediktini se na ostrov 
symbolicky vrátili až v roce 
1966 s oslavou tisíce let od 
založení kláštera.

Město na hladině
Dnes je ale Mont-Saint- 
-Michel hlavně turistic-
kou atrakcí, kterou chrání 
UNESCO a již ročně navštíví 
2,5 milionu turistů. Silueta 
ostrova vystupujícího z rov-
ného zrcadla vodní hladiny 
se asi nikdy neokouká. 
S pevninou ho spojuje úzký 
most. Dovnitř se vstupuje 
jednou ze dvou bran a pak 
návštěvník stoupá po hlavní 
ulici Grande Rue. Tu lemují 
gotické domy, v nichž jsou 
rybí restaurace, obchůd-
ky, a dokonce pár drahých 
hotýlků, takže na ostrově lze 
zůstat i přes noc. Navštívit 
můžete mimo jiné koste-
lík svatého Petra, což je 
opravdu pracovitý světec. 
Mezi desítky profesí, jichž je 
ochráncem, patří mimo jiné 
námořníci, lodníci, rybáři 
a vůbec kdekdo od vody. 
Takže na ostrůvku obklíče-
ném oceánem se svatý Petr 
určitě nenudí.

Přístupné je i cimbuří 
a hradní věže, z nichž je 
výhled na okolní moře nebo 

písčité dno zálivu, podle 
toho, co je zrovna za denní 
dobu a za sezonu. Prohlíd-
ka ostrova vrcholí nahoře 
v opatství, jehož věžička 
přirozeně završuje do špičky 
tvar ostrova, kterému tak 
dává onen nezaměnitelný 
profil. 

když se voda rozestoupí
Kromě prohlídky samotné-
ho ostrova spousta turistů 
neodolá a jde se brouzdat 
zálivem v době, kdy z něj 
dočasně odteče voda. 

Vyzkoušet, jaké to je, když 
se před vámi rozestoupí 
moře, to je určitě vzrušují-
cí, ale také velmi riskantní 
zážitek. Hranice oceánu je 
v tu dobu někde daleko na 
horizontu, což klame. Voda 
se může přiblížit velmi 
rychle. Do zálivu by se proto 
nikdo neměl vypravovat bez 
kvalifikovaného průvodce. 
Zároveň je nutné se podívat 
do „jízdního řádu“ oceánu. 
Francouzské úřady zve-
řejňují na mnoho měsíců 
dopředu výpočet kulminace 
přílivu a odlivu s přesností 
na minutu. Data jsou k dis-
pozici na webové stránce 
ostrova ot-montsaintmi-
chel.com. Bylo by smutné 
zakončit návštěvu jednoho 
z nejpodmanivějších míst 
Evropy zběsilým úprkem 
před valícím se mořem.

klášter za devatero moři

n Chvíli na suchu, chvíli obklíčen oceánem. Pohádkový ostrůvek  
Mont-Saint-Michel pravidelně odřízne přílivová vlna od pobřeží  
Normandie. A od středověku stojí na tomto přízračném ostrově opat-
ství, které několikrát posloužilo i jako vojenská pevnost nebo vězení.

oDLIV. Moře ustupuje od kláštera o 15 kilometrů a obnaží 
dno s tekutými písky.

Zátoka svatého Michala leží nedaleko severofrancouzského přístavu 
Saint-Malo. Na ostrov je přístup po mostě. Základní vstupenka do 
opatství stojí v současnosti devět eur za osobu. Lze navštívit také 
muzeum shrnující historii ostrůvku, expozici věnovanou námořnictví 
a také Tifaninin dům. To je rezidence postavená ve 14. století, 
v níž je zachováno i středověké vybavení včetně nábytku, koberců 
a obrazů. Turisté si mohou mimo jiné zaplatit i krátký vyhlídkový let 
helikoptérou nad ostrovem a okolním pobřežím. Na ostrově je přímo 
ve staré zástavbě několik malých hotelů, kde lze přenocovat.

mont- 
-Saint-michel
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PřÍLIV. Hladina se 
zvedá až o 15 metrů 
a klášter je dočasně 
odstřižen od pevniny.
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Minirecenze

film

legenda o Tarzanovi

(Režie: David Yates)
Tarzan, který stejně jako 
Mauglí vyrostl v džungli 
mezi zvířaty, dospěl do  
21. století. Jeho příběh se 
sice i v novince odehrává 
koncem 19. století, kdy Bel-
gie reprezentovaná Chris-
tophem Waltzem v jeho 
typické roli elegantního 
padoucha brutálně koloni-
zuje Kongo. Ale sám Tarzan 
(Alexander Skarsgård) je 
prototypem moderního 
muže, silného, statečného 
a zároveň milujícího hu-
manisty i ochránce přírody. 
Jeho Jane (Margot Robbie), 
v této verzi už manželka, je 
zase obdařena emancipo-
vanou samostatností a je-
jich vztah mění překvapivě 
velkou část filmu v pohled-
nou, ač pomalou intimní 
romanci. Britský režisér 
David Yates vycvičený na 
posledních dílech Harryho 
Pottera k tomu přidává 
i akční rozměr s efektními 
bitkami s lidoopy, 
melancholické antikolo-
niální melodrama o lidské 
přirozenosti a oddechovou 
komedii. Tu má na starosti 
hlavně Samuel L. Jackson 
v roli Tarzanova americké-
ho pomocníka. S takovým 
přeplácaným nákladem 
se Tarzanovi po džungli 
necestuje moc svižně a ke 
konci zabloudí až k nechtě-
né směšnosti. I tak jeho 
staromódní hollywoodské 
dobrodružství s novým svě-
domím stojí za pozornost. 

Iva Přivřelová

n Modelové drama 
o oportunismu, mani-
pulaci a českosloven-
ské formě odporu při-
náší duo Jan Hřebejk 
a Petr Jarchovský.

Iva Přivřelová

Po letech tepání do 
nešvarů současného 
člověka, často v poněkud 
schematické, nepřesvěd-
čivé podobě, se tvůrčí duo 
Hřebejk–Jarchovský vrátilo 
k divácky příjemnějšímu 
pohledu na naši totalitní 
minulost. Novinka Učitel-
ka inspirovaná školními 
zkušenostmi Jarchovského 
se odehrává v Bratisla-
vě osmdesátých let. Jak 
název prozrazuje, hlavní 
postavou je nová třídní 
učitelka na základní škole, 

jejíž chování řeší na zimní 
mimořádné schůzce rodiče 
jejích žáků. Z tohoto rámce 
pak film neustále odbočuje 
do předchozích měsíců 
a v mnoha flashbacích po-
pisuje chování paní, která 
si navykla oceňovat své 
svěřence podle počtu služ-
biček, jež je pro ni jejich 
rodina ochotná vykonat.

Od začátku víme, že jed-
na dívka učitelčin nátlak 
a nespravedlnost neunesla, 
než se ale dostaneme k této 
emocionální scéně, uběhne 
spousta času. Dobrý nápad 
se dvěma rovinami není 
předveden úplně plynule 
a trvá dlouho, než se vy-
právění rozejde a přestane 
jen frustrovat opakova-
ným odkazováním na věci 
příští. I tak zůstává příběh 
poutavý, a jak závěr jasně 
ukazuje, neomezuje se jen 
na dobu komunismu, kdy 

mohla učitelka využít své 
konexe v Moskvě.

Titulní postava přinesla 
cenu z letošního karlovar-
ského festivalu slovenské 
herečce Zuzaně Mauréry. 
Přitom v roli afektované 
„dobračky“ přesvědčené, 
že nic tak zlého nikomu 
nedělá, přehrává o něco 
víc, než by musela. Zajíma-
vější je tichý výkon Petera 
Bebjaka v roli otce nového 
žáka. Jeho morální dilema, 
zda se připojit k protestu 
proti manipulátorce, je 
stěžejní pro film, který se 
vyjadřuje i k českosloven-
ské formě odporu, nejlépe 
vyjádřeného za zavřenými 
dveřmi a nenápadně. 

Hřebejkova novinka 
náladově připomíná filmy 
jako Pupendo či Musí-
me si pomáhat, má jen 
větší problémy s tempem 
a modelovými postava-

mi. V drobnostech bývá 
přesnější než v celkovém 
morálním dramatu. Hře-
bejk svou kritiku obaluje 
sentimentem, obzvlášť 
v závěru, který tak ztrácí 
kus síly. Celý pohled na 
ničivou sobeckost působí 
měkce a melancholicky. 
To ale neznamená, že by 
nedokázal oživit divákova 
vlastní školní traumata.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Hřebejk se vrací  
s krutou nostalgií

Učitelka

(drama, Slovensko/Česká 
republika, 102 minut)
Režie: Jan Hřebejk
Hrají: Zuzana Mauréry, Peter 
Bebjak, Csongor Kassai, Martin 
Havelka
Premiéra: 21. července
Hodnocení: 60 %

Novinka Jana Hřebejka 
Učitelka bude jedním z českých 
snímků v programu 42. ročníku 
Letní filmové školy. Ta dnes 
startuje v Uherském Hradišti 
a nabídne krom jiného také 
předpremiéry restaurovaných 
verzí klasických českých 
snímků Baron Prášil nebo 
Starci na chmelu.

Mezi hosty letošního 
ročníku budou především 
dva shakespearovští 
odborníci. První je režisérka 
Julie Taymorová, která se 
tvorbou britského dramatika  
dlouhodobě zabývá, a to jak 
ve filmu, tak na divadelních 
scénách. Druhým pak 
překladatel Martin Hilský.

Událostmi nabitý je nejen 
filmový, ale také doprovodný 
program, kde nechybí divadlo, 
hudba či výstavy. Příjemnou 
alternativu k filmovým 
projekcím nabídne divadelní 
šapitó a v programu se 
nezapomnělo ani na dětské 
návštěvníky. Akce potrvá do 
30. července.

Startuje Letní 
filmová škola
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VíTězKA. Za roli učitelky získala nedávno Slovenka Zuzana Mauréry cenu pro nejlepší herečku  
na Mezinárodním filmovém festivalu Karlovy Vary.
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Focení

selfie
si v roce 2015 vyžádalo  

víc obětí na životech  
než útoky  
žraloků.
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n Fotoaparát bývá častým 
doplňkem cestovatelů. 
Mnozí jej ale považují za 
pouhé zlo.

Můj manžel tvrdí, že fotografování je 
nejzbytečnější činnost na světě. (Je to 
pro něj něco jako nápis na náhrobku 
– upomínka na něco, co je stejně odsou-
zeno k zapomenutí.) Míní samozřejmě 
amatérské fotografování na cestách, 
užitečnost profesionálních fotografů 
je ochoten uznat. Protože je však muž 
tolerantní, smiřuje se s mou fotografic-
kou vášní na společných dovolených, 
a co víc – nechá si dobrovolně ukázat 
pár obrázků i z těch cest, na kterých se 
mnou nebyl.

Já naopak fotím vášnivě ráda 
a také – na rozdíl od četby cestopisů 
– mě zajímají cizí fotografie z cest. 
Tedy… některé, samozřejmě.

Pokud nejsme profesionální 
fotograf, který fotí, protože je to jeho 
práce, existuje vlastně jen jeden dů-
vod pro focení na cestách – fotogra-
fie jsou naší externí pamětí, kam si 
ukládáme to, co jsme viděli.  
Můžete fotit nějakou „památku 
první kategorie“, kterou si prostě 
musíte vyfotit sami na svůj  
foťák/mobil i v tom hnusném počasí, 
které zrovna vládne, místo abyste 
se spokojili s koupí profesionálně 
nafoceného pohledu, jehož autor 
patrně na rozdíl od vás měl dostatek 
času, možnost počkat si na nejlep-
ší světlo, dvě hodiny hledat úhel 
pohledu, vyčíhat si okamžik bez 
lidí, nebo třeba s nějakou zajímavou 
situací kolem, či dokonce příležitost 
vznést se do vzduchu. Prostě chcete 
mít svou fotku jako doklad toho, že 
jste tam opravdu byli. Můžete fotit 
sami sebe – ať už tradičně s nějakou 
památkou v pozadí, nebo abyste se 
předvedli, jak moc si to tam užíváte. 
Je celkem jedno, zda svěříte přístroj 
někomu do ruky a nastavíte se, nebo 
zda zvolíte mnohem strašidelnější 
moderní formu selfie. Opět je to 
především památka pro vás, 
protože věřte nebo ne, 
zrovna tyhle fotografie 
ve skutečnosti nikoho 
dalšího nezajímají, 
možná kromě vašeho 
osobního stalkera… 
(A mimochodem, 
věděli jste, že focení 
selfie si v roce 2015 
vyžádalo víc obětí na 
životech než útoky žralo-
ků?) A konečně památkou může 
být fotka něčeho hezkého, co jsme 
prožili – nejobtížněji uchopitelná 
a nejhůř fotografovatelná katego-

Fotit, či nefotit na cestách?
Co číst?

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika knih. 
Každý týden se jeden letošní titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme zábavnou 
příručku Jany Jůzlové Jak si užít 
cestování. Autorka vedle vtipných 
historek z vlastních cest přináší také 
mnoho cenných rad pro cestovatele 
jakéhokoli druhu a zkušeností.

Knihu v tradiční či elektronické podobě 
můžete objednat na bux.cz.

jel na hodně dlouho nebo na hodně 
exotické místo. Filmy stály peníze 
a jejich vyvolání taky, takže si každý 
rozmýšlel, co vyfotí. Dnes i ten, koho 
fotografování extra nezajímá, přiveze 
z dovolené tisíc fotek. A jen někdo na-
jde vůbec energii se po návratu těmi 
fotkami probrat a polovinu z nich 
vyházet, většina lidí je stáhne do po-
čítače, bleskově je projede a v lepším 
případě deset nejlepších, v horším 
případě všech tisíc vrhne na Face-
book. Ale jinak si v počítači nechá ty 
fotky uložené. Všechny. A nikdy se 
na ně nepodívá. Pokud je bude chtít 
ukázat nějakému kamarádovi, tak 
buď musí kamarád protrpět celou tu 
tisícovku, nebo dojde k domluvě „až 

se tím proberu“, a tak je kamarád ne-
uvidí nikdy… a popravdě – ono by vět-
šinou stejně nebylo o co stát, protože 
většina lidí fotí vlastně nezajímavě.

Přesto v žádném případě nemám 
v úmyslu cokoli proti focení na ces-
tách namítat. Sama fotím hodně, ale 
většinou si stanovím nějaký pomy-
slný limit počtu fotek na den, který 
nechci překročit. Když je pak hodně 
foticí den, při kterém limit překročím, 
v klidu ho vyrovná nějaký příští, který 
tak fotogenický není. Ale vřele dopo-
ručuji začít při tom cvakání trochu 
přemýšlet (odrazí se to mimo jiné i na 
kvalitě fotek!) a hlavně po dojezdu co 
nejvíc fotek vyházet – nepovedených, 
nicneříkajících, opakujících se.

rie, protože jen výjimečný fotograf 
dokáže skutečně zachytit atmosféru 
okamžiku. Méně šikovný amatér si 
vystačí s těmi západy slunce, fotkou 
pláže, kterou si zamiloval, a nejlepší 
večeře, co kdy měl…

O. k., většina lidí na cestách fotí 
o sto šest, ať už jakýkoli typ zmí-
něných památečních fotek. A teď 
se na to podívejme ze dvou dalších 
úhlů pohledu. Co s těmi fotkami pak 
děláte? A jak reagujete vy sami, když 
vám někdo ukazuje fotky z dovolené? 

Nečtěte dál a aspoň minutku 
nad tím přemýšlejte…

Pokud jste tu minutku 
přemýšleli opravdu po-

ctivě, pravděpodobně 
jste dospěli k závěru, 
že přinejmenším 
90 procent cizích 
fotografií vás vůbec 

nezajímá… a že vás 
dokonce nezajímá „po 

letech“ ani 90 procent 
fotek vlastních! S digitál-

ními fotoaparáty totiž došlo 
k neuvěřitelné devalvaci fotografií. 
Dřív člověk na dovolené nafotil 
jeden dva filmy, možná čtyři, pokud 

https://www.bux.cz/knihy/192119-jak-si-uzit-cestovani.html
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Mocný zvuk bude znít 
Táborem

Mighty Sounds je třídenní 
hudební festival, který se koná 
v Táboře od 22. do 24. červen-
ce. Na svém programu má 
především punk, ska, reggae, 
rockabilly, hardcore, indie 
a hudební styly, které se od 
nich odvíjejí, anebo s nimi 
úzce souvisejí. Letos zde 
vystoupí například Asian Dub 
Foundation, Lagwagon či syn 
reggae legendy Julian Marley.

pOuť

Za poutí putujte do 
Mníšku

O tomto víkendu se v Mníšku 
pod Brdy uskuteční tradič-
ní Skalecká pouť. Bohatý 
program pro celou rodinu 
je připraven na zámku, na 
náměstí, v barokním areálu 
Skalka nad městem, v kostele 
i na mnoha dalších místech. 
Těšit se můžete na vystou-
pení skupiny historického 
šermu, dobovou hubu či na 
nezbytné pouťové stánky.

hudbA

Poděbrady zažijí 
swingovou přehlídku

V středočeských Poděbra-
dech se o víkendu setkají 
v rámci 5. ročníku přehlídky 
swingu a jazzu čeští i zahra-
niční interpreti swingu – 
mistři oboru a současně také 
mladé swingové orchestry 
do 25 let, které hojně hrají po 
celé Evropě. Vše se odehrává 
v centrálním lázeňském par-
ku na veřejném prostranství 
přístupném široké veřejnosti.

výlEt

Hrad Houska láká na 
noční prohlídky

Na hradě Houska, který 
najdete na malebném Koko-
řínsku, se o víkendu konají 
netradiční noční prohlídky. 
V době od 19 do 22 hodin se 
můžete spolu s poutníkem 
Karlem Hynkem Máchou 
vydat za ohnivými stvůrami, 
krásnými vílami, krvelačný-
mi loupežníky, chlupatými 
čerty a za dalšími postavami 
z hradních pověstí.

spOrt

Loketská serpentina 
prověří motorkáře

Jeden z nejprestižnějších mo-
toristických závodů, které se 
konají v Česku, proběhne o ví-
kendu v západočeském Lokti. 
V areálu Loketské serpentiny 
bude světová motokrosová 
špička soutěžit ve třídách 
MXGP a MX2. Součástí akce je 
i vložený závod ze série pod-
niků EMX300. Dále se můžete 
těšit na finálové závody tříd 
EMX85 a EMX65. /mas/
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bOhů. 
Vesničané, kteří stojí 
na svazích v blízkosti 
kráteru Mount Bro-
mo (Indonésie), se 
snaží chytit peníze 
házené věřícími bě-
hem obřadu Kasada.  
Oblast kolem Mount 
Bromo obývá etnic-
ká skupina Tengerrů, 
jejichž náboženství 
je směsicí hinduis-
mu, buddhismu 
a animismu. 
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